

**Материалы
по Археологии,
Истории
и Этнографии
Таврии**

XXI

Симферополь

2016

СОДЕРЖАНИЕ

К 60-летию В. Н. Зинько.....	4
Список научных работ В. Н. Зинько.....	7

АРХЕОЛОГИЯ

<i>Зинько А.В.</i> Новые подводные археологические исследования в Керченском проливе.....	19
<i>Казанский М.М.</i> Самые ранние восточногерманские находки Эпохи переселения народов на римском Западе (черняховская и вельбаркские культуры).....	30
<i>Казанский М.М.</i> «Понтийский лимес» в эпоху Позднеримской империи и северные варвары.....	58
<i>Антипенко А.В.</i> Типология псалий I-IV вв. н. э. (по материалам погребальных памятников Северного Причерноморья).....	84
<i>Мульд С.А., Кропотов В.В.</i> Катакомба 115 могильника Левадки	110
<i>Голофаст Л.А.</i> Кухонная посуда западнобалканского производства в Северном Причерноморье.....	120
<i>Айбабин А.И., Хайрединова Э.А.</i> Исследования могильника у села Лучистое в 2015 году.....	135
<i>Виноградов А.Ю.</i> Храмик над главными воротами Эски-Кермена и средневековая традиция надвратных церквей.....	174
<i>Хайрединова Э.А.</i> Каменоломня на подъемной дороге городища Эски-Кермен.....	193
<i>Радочин В.Ю.</i> Антропологический материал из раскопок некрополя Эски-Кермена в 2015 г.....	208
<i>Душенко А.А.</i> Игральные принадлежности из кости и рога из раскопок Мангупа.....	222

НУМИЗМАТИКА

<i>Алексеевко Н.А.</i> О редких бронзовых монетах (Анохин 351) средневековой Таврики.....	248
---	-----

<i>Сидоренко В.А.</i> Бронзовые монеты с изображениями «креста Константина» и «беты», причисляемые средневековому Херсону, и Чамнубурунский клад.....	257
<i>Майко В.В.</i> Генуэзские и татаро-генуэзские монеты средневекового Солхата.....	287

ИСТОРИЯ

<i>Айбабин А.И.</i> Боспорское царство в последней четверти III – третьей четверти IV вв.....	300
<i>Шальга Д.А.</i> К вопросу о письменности крымских готов.....	312
<i>Храпунов Н.И.</i> Как Херсонес стал центром русского православия.....	317
<i>Ломакин Д.А.</i> «Свинцовая» мечеть в г. Старый Крым: история изучения, современное состояние.....	359
<i>Конкин Д.В.</i> Земельные конфликты в Крыму (конец XVIII – начало XIX вв.): «мнения» и «проекты».....	375
<i>Хайрединова З.З.</i> Некоторые особенности правового регулирования положения крымскотатарской знати в России конца XVIII – начала XIX вв.....	391
<i>Зинько Е.А.</i> Вклад Ю. А. Кулаковского в изучение и сохранение христианских памятников Боспора.....	401
<i>Ломакина М.А.</i> Средневековая армянская церковь Иоанна Предтечи в работах К. Ф. Богаевского.....	409
<i>Прохоров Д.А.</i> Материалы по истории караимов в фондах Государственного архива Республики Крым.....	422

РЕЦЕНЗИИ

<i>Степаненко В.П.</i> Рец. на: Кизилев М. Крымская Готия: история и судьба. – Симферополь, 2015. – 351 с.....	446
<i>Степаненко В.П.</i> Рец. на: Campagnolo-Pothitou M., Cheynet J.-Cl. Sceaux de la collection George Zacos au Musée d'art et d'histoire de Genève. – Milan: 5 Continents Publ., 2016. – 521 p. (Collections byzantines du MAH-Genève, Vol. 5).....	453
Сведения об авторах.....	458
Список сокращений.....	462

CONTENTS

On the occasion of 60 th anniversary of V. N. Zin'ko.....	4
List of publications of V. N. Zin'ko.....	7

ARCHAEOLOGY

<i>Zin'ko A.V.</i> New Underwater Archaeological Researches in the Kersh Straits.....	19
<i>Kazanski M.</i> The Earliest East-Germanic Finds from the Great Migration Period in the Roman West (Cherniakhov and Wielbark Civilizations).....	30
<i>Kazanski M.</i> The "Pontic Limes" in the Later Roman Period and the Northern Barbarians.....	58
<i>Antipenko A.V.</i> A Typology of Cheek-Pieces from the Age of the Sarmatians (According to the Materials of Funeral Sites in the Northern Black Sea Area).....	84
<i>Muld S.A., Kropotov V.V.</i> Catacomb 115 in the Cemetery of Levadki.....	110
<i>Golofast L.A.</i> Cooking Ware of the Western Balkan production on the Northern Black Sea Area.....	120
<i>Aibabin A.I., Khairedinova E.A.</i> The Excavations of a Cemetery near Luchistoe Village in 2015.....	135
<i>Vinogradov A.Yu.</i> A Small Church over the Main Gate of Eski-Kermen and the Mediaeval Tradition of Gate Churches.....	174
<i>Khairedinova E.A.</i> A Quarry on the Road Ascending to the Ancient Town of Eski-Kermen.....	193
<i>Radochin V.Yu.</i> Anthropological Materials from 2015 Excavations of Eski-Kermen Cemetery.....	208
<i>Dushenko A.A.</i> Bone and Antler Game Pieces from Mangup.....	222

NUMISMATIC

<i>Alekseienko N. A.</i> On Rare Bronze Coins (Anokhin 351) of Medieval Taurika.....	248
<i>Sidorenko V.A.</i> Bronze coins with the image of "the Cross Constantine" and "beta", classifies medieval Kherson, and the Chamnuburun hoard.....	257

<i>Maiko V.V.</i> Genoa and Tatar-Genoese Coins of Medieval Solkhat.....	287
--	-----

HISTORY

<i>Aibabin A.I.</i> Bosporan Kingdom from the Last Quarter of the Third to the Third Quarter of the Fourth Century.....	300
<i>Shalyga D.A.</i> Revisiting the writing of the Crimean Goths.....	312
<i>Khrapunov N.I.</i> How Chersonese Became a Russian Orthodoxy Centre.....	317
<i>Lomakin D.A.</i> The “Lead Mosque” in the Town of Staryy Krym: A History of Its Research and Its Modern Condition.....	359
<i>Konkin D.V.</i> The Land Conflicts in the Crimea (Late Eighteenth to Early Nineteenth Centuries): “Memoires” and “Projects”.....	375
<i>Khairedinova Z.Z.</i> Some Aspects of Legal Regulation of the Crimean Tatar Nobility Status in Russia in the Late Eighteenth and Early Nineteenth Centuries.....	391
<i>Zin'ko E.A.</i> Yu. A. Kulakovskii’s Contribution to the Research and Preservation of Christian Monuments in Bosporos.....	401
<i>Lomakina M.A.</i> Mediaeval Armenian Church of St. John the Forerunner in K. F. Bogaevskii’s Works.....	409
<i>Prokhorov D.A.</i> Materials in Karaites’ History in the Collections of the State Archive of the Republic of the Crimea.....	422

REVIEWS

<i>Stepanenko V.P.</i> Review of: Kizilov M. Krymskaja Gotija: istoriia i sud'ba. – Simferopol’, 2015. – 351 p.....	446
<i>Stepanenko V.P.</i> Review of: Campagnolo-Pothitou M., Cheynet J.-Cl. Sceaux de la collection George Zacos au Musée d’art et d’histoire de Genève. – Milan: 5 Continents Publ., 2016. – 521 p. (Collections byzantines du MAH-Genève, Vol. 5).....	453
Contributors.....	458
List of Abbreviations.....	462